
Esimene ühine konverents

P A R T E IK O M IT E E S
11. novembril toimus T P I 

parteikomitee istung.
* Arutlusel olid sotsialistliku 

võistluse tulemused. Ülevaate 
võistlusest andis a/ü.-komitee 
esimees L. Hansalu. Sotsialistlik 
võistlus meie instituudis on 
elavnenud, töötati vä lja  võistlu
se kohustused, mida on aastate 
vä lte l täiustatud: On vä lja  aren
datud sotsialistliku võistluse 
süsteem, mis haarab instituudi 
kõiki tegevusalasid.

IX  viisaastakul on instituudi 
kollektiiv osalenud mitmetel 
üleliidulistel ja  vabariiklikel 
ülevaatustel. 1972. aasta töötu
lemuste eest saavutati üleliidu
lisel üliõpilaste töö-, olme- ja  
puhketingimuste konkursil II  
koht, 1974. aasta töötulemuste 
eest I I I  koht. 96 instituudi töö
ta jat autasustati 1973. ja 1974. 
aastal märgiga «Sotsialistliku 
võistluse võ itja ».

1975. aasta sotsialistlikud ko
hustused on põhiliselt täidetud. 
Instituudist m itteolenevatel põh
justel jääb täitmata lepinguliste 
uurimistööde maht. N L K P  X X V  
kongressi väärikaks tähistami
seks on vastu võetud täienda
vad sotsialistlikud kohustused.

Sõnavõttudes (A . Aarna, A. 
Talts, T. Masing) juhiti tähele
panu asjaolule, et sotsialistliku 
võistluse kokkuvõtete tegemisel 
esineb veel formaalsust. Kokku
võtete tegemisest kahel korral 
aastas ei piisa. Sotsialistliku 
võistluse süsteem kõrgkoolis on 
noor ja vajab pidevat täiusta
mist. Punktide arvestuses tuleb 
lähtuda asjaolust, et peamine 
on õppeedukus.

Sotsialistlik võistlus ei haara 
veel ehitus jaoskonda, kus töö
viljakus on veel lubamatult ma
dal.

Võistluse hoogustamiseks ins
tituudis võttis T P I parteikomitee 
vastu vastavasisulise otsuse.

* * #
* Üliõpilaste sõjalis-patriooti- 

lisest kasvatusest rääkis sõjali
se kateedri õpetaja P. Somov.

* * *
* Prof. H. Lepikson kõneles 

ühingu «Teadus» T P I organisat
siooni tööst loengulise propa
ganda aktiviseerimiseks N L K P  
X X V  kongressi eelsel perioodil 
ja  tutvustas uut loengute arves
tussüsteemi.

* Kuulati P. Laido inform at
siooni kommunistide ideelis-po- 
liitilise taseme tõstmisest teo
reetilistes seminarides. Partei- 
haridusvõrgu 22 teoreetilise se
minari tulevikuplaanides on 
kesksel kohal N L K P  X X V  kong
ressi materjalide analüüs. Käsit
letakse parteitöö, teaduse, ühis
konnaelu, kasvatustöö aktuaal
seid aspekte. Teoori asemlnari- 
de kvaliteediküsimusi arutatak
se seminari) uh ata jäte nõupida
misel 25. novembril.

Rahvusvahelise üliõpilaste päeva üritused meie instituudis juhatas sisse näi
tuse «Rahvusvahelisest üliõpilas- ja noorsooliikumisest» avamine. Mida möödunud 
laupäeval-pühapäeval veel tehti, sellest 2. lk. Igor Mihhailitšenko foto.

L O O  D U S K A I T S E R I NG I S
Eelmisel õppeaastal loodud, 

looduskaitsering on juba tükk 
aega tegutsenud. Kahjuks on 
ringi .tegevus paljudele tipika- 
tele tundmatu.

Eelmisel semestril rääkisime 
põhiliselt keskkonnakaitse üldis
test probleemidest, . tulevaste 
inseneride ja  ökonomistide kaa
salöömise võimalustest ja  vaja 
dusest- sellealases töös. Paljud  
võib-olla ei teagi, et igas suure- 
mas ettevõttes on töötaja, kes 
tegeleb keskkonnakaitse küsi
mustega. K u i T P I lõpetanul on 
lisaks diplomile ette näidata 
keskkonnakaitse instruktori 
tunnistus, on tal töökohavaliku 
võimalused sellevõrra avaramad.

Tänavustest ettevõtmistest.
29. .oktoobril arutasime kesk

konnakaitse probleeme Eesti
N S V -s , ettekande tegi E LK S -i

teaduslik sekretär M A R T  V A -  
B AR , kes on ka meie ringi ju 
hendaja. Kuulsime, et 1956. aas
tal anti E N S V -s  välja Nõuko
gude Liidu esimene looduskait- 
seseadus, et Eesti Looduskaitse 
Seltsi kuulub juba üle 1000 liik
me, et põhilised. probleemid 
Eestis on tänapäeval veekogude 
ja  õhu saastumine, linnade hal
jastus ja tööstusjäätmed.

12. novembril oli meil külas 
tehnikakandidaat Ilmar Pihlak, 
kes rääkis autotranspordi aren
gust ja selle mõjust loodusele.

Kas oleks Prantsuse sõjaväe- 
insener N. J. Cugnot 1765. aas- 
talt kui ta ehitas esimese auto, 
võinud arvata, et X X  sajandil 
saab sellest arvestatav oht üm b
ritsevale keskkonnale? Ometi on 
see nii. Meile valmistavad pea
valu heitgaasid, müra, liiklus

õnnetused. Olukorrast pole seni 
veel leitud efektiivseimat välja
pääsu, kuigi seda hoolega otsi
takse. Peale loengut sõitis ter
ve ring Looduskaitse Seltsi klu- 
biõhtule kuulama Lehti M e t - 
saalti ja Olev Eensalu vestlust 
merest ja  mägedest.

Tulevikuplaanidest niipalju, et 
võtame ka edaspidi osa E L K S -i  
õhtutest, kutsume külla Jaan 
Eilarti jutu  ja diapositiividega 
Aafrika-reisilt. Peale selle on 
igal ringi liikmel võimalus ise 
tegelda mingi hitsa/ma keskkon
nakaitse probleemiga, millest ta 
teeb ettekande kevadisel Ü T Ü  
konverentsil. ^

Kui Sul on omapoolseid ette
panekuid ja  tahtmist neid ellu 
viia, ootame Sind 3. detsembril
18.00 E L K S -i (Tatari 15).

Looduskaitseringi esimees 
TIIUTENSON  

TM-31

L ig i viisteist aastat on kestnud 
koostöö NSV Liidu ja Ungari 
Rahvavabariigi kõrgõppeasu- 
tuste vahel. T P I liitus1 küll hil- 
jem, kuid sellest hoolimata on 
meil kujunenud Budapesti Teh
nikaülikooliga tihedad sidemed. 
Koostöö on andnud palju ko
gemusi. Oli täiesti seaduspärane, 
et otsustati korraldada konve
rents rektorite tasemel, aruta
rnaks suviseid tulemusi, kavan
damaks uusi teid ja eesmärke.

20.—23. oktoobrini toimus Un
gari RV suuruselt teises linnas 
Miskolcis NSV Liidu ja Ungari 
RV kõrgõppeasutuste rektorite 
esimene kohtumine. NSV Liidust 
oli esindatud 23 õppeasutust, 
Ungari RV-st 18 — õppeasutu
sed, kelle vahel on ametlikud 
koostöölepingud. NSV Liidu 
delegatsiooni juhtis kõrgema ja 
keskerihariduse ministri esime
ne asetäitja N. Krasnov, Unga
ri RV delegatsiooni juhiks oli 
haridusminister J. Polinsky.

Konverentsist osavõtjad kuu
lasid esimesel päeval delegat
sioonide juhtide ulatuslikke et
tekandeid suvise koostöö tule
mustest. Üldhinnang, mis anti 
mõlemalt poolelt, oli positiivne. 
Möödunud aastate jooksul on 
tehtud üpris palju. On vaheta
tud õppeasutuste juhtivaid õp
pejõude, on saadud vastastikku 
kogemusi nii teaduse, õppe
metoodilise töö kui üliõpilaste 
kommunistliku kasvatuse vald
kondades. Häid tulemusi on saa
vutatud ühises teaduslikus 
uurimistöös. Mitmed tööd on 
leidnud rakendamist mõlemal 
poolel, On kujunenud üliõpilaste 
tootmispraktika- ja diplomi
tööde sooritamise gruppide va
hetamise kindel süsteem. Selles 
osas märgiti ära ka TPI ja Bu
dapesti Tehnikaülikooli häid 
tulemusi.

Läbirääkimistel, kus ka käes
oleva kirjutise autoril oli või
malus esineda, tõstatati uusi 
probleeme ja võimalusi koostöö 
süvendamiseks. Lühidalt võiks 
neid formuleerida järgmiselt.
*  Õppejõudude vahetuse pea

mine eesmärk peab olema 
loengutsüklite esitamine kur
suse teatava osa kohta.

*  Teadusliku uurimistöö tee
mad peavad olema kontsent

reeritud mõlemaid pooli hu
vitavate aktuaalsete küsi
muste lahendamisele ja need 
tuleb vormistada kahepoolsete 
tööplaanidena.

*  Erilist rõhku asetada ühis
konnateaduste probleemide 
läbitöötamisele.

*  Suurendada vaheius-tooimis- 
praktika efektiivsust j&?välja 
töötada kindel süsteem vahe- 
tus-tootmispraktika arvesta
miseks.

*  Järgmine rektorite konverents 
otsustati korraldada Moskvas 
1977. a., muuta konverents 
regulaarseks arutlusvormiks. 

Tuleb öelda tunnustavaid sõ
nu Miskolci Tehnikaülikooli 
juhtkonnale, kes lõi suurepära
sed tingimused konverentsi edu
kaks läbiviimiseks. Konverentsi 
teine pool toimus partnerõppe- 
asutuste juures, kus täpsustati 
koostööprotokolle ja määrati 
ülesanded lähemaks kaheks 
aastaks.

Meie instituudile on suur au 
omada koostööpartnerina Buda
pesti Tehnikaülikooli, kelle va
nus ulatub üle saja aasta. Õppe- 

■ asutusel on suured traditsioonid 
teadusliku uurimistöö ja Õppe
protsessi organiseerimisel ja ta 
on võitnud laia tunnustuse 
kõrgõppeasutuste seas kogu 
maailmas. See kohustab meid 
läbi vaatama ja  uuesti hindama 
koostöövorme. Pole kahtlust, et 
TPI-1 on saavutusi ja teadusliku 
uurimistöö tulemusi, mis paku
vad huvi meie partnerile. Prae
gu on oluline, et koostöö need 
suunad kindlalt fikseeritaks ja 
saadud tulemuste kohta kuju
neks tihe vastastikune infor
matsioon.

Tähtis koht on täita Ija meie 
üliõpilastel, On vajalik, et va- 
hetus-tootmispraktikal viibivad 
üliõpilased oleksid meie sotsia
listliku kodumaa täisväärtusli
kud esindajad, õpiksid ise seda, 
mis meie sõprade juures on head 
ja kasulikku ning räägiksid neile 
meie saavutustest. Rektorite 
konverents pidas vajalikuks 
laiendada sidemeid ka komso
molitöö liinis. Ka siin on meil 
kogemusi, millest meie Ungari 
sõbrad võivad leida kasulikku.

AGU AARNA  
TPI rektor

HEA TÖÖ EEST AMETIÜHINGUS
Rektori käskkirjas 3492/k 30. 

oktoobrist said kiita aktiivse ja 
kohusetundliku töö eest insti
tuudi ametiühinguorganisat
sioonis üliõpilased Helve Rohi 
(TP-51), Rein Sabolotny (LE-71), 
Eleonora Lapidus (LS-57), Al
lan Yurma (LR-51), Meelis Kask 
(KP-71), Sirje Raide (KP-91), 
Helme Johannes (KP-51), Ma- 
rietta Kozlovtseva (KO-51), 
Neeme Lubi (ED-31), Kalju 
Haavandi (AA-71), Mihhail 
Krupenja (AJ-57), Reet Maa- 
sepp (AO-71), Heiki Meius (A A - 
91). Toivo Klaats (AL-91), 
Aaren Kaitsa (MA-91), Tõnu 
Raag (MP-71), Anatoli Galeta 
(AV-77), Ivo Karlep (TM-71); 

ehitusökonoomika ja organi

seerimise kateedri dotsent Svea 
Otsmaa, automaatika kateedri 
insener Gunnar Schiff, auto
maatika kateedri laboratooriu
mi juhataja Gennadi Logunov, 
keelte kateedri assistent Õnne 
Ibrus, matemaatika kateedri 
assistent Tiiu Jõgi, ehitusme- 
haanika kateedri dotsent Aksel 
Jürgenson, trükikoja laotööline 
Silva Kauba, ehitus jaoskonna 
insener Vaike Kukk, TÜ  sektori 
konstrueerimis-eksperimentaäl- 
osakonna proj ekti peakonstruk
tor Jüri Sarandi, mõõtmistehni
ka kesklaboratooriumi meister 
Hilda Talvari, peenmehaanika 
kateedri laboratooriumi juhata
ja Rein Lees.

+  Pühapäevaselt Mälumängult. Pead murdmas on ehitajad.



RAHVUSVAHELINE ÜLIÕPILASTE PÄEV MEIL

+  A ru  peab žürii. Igor Mihhailitšenko foto.

KEEMIKUD OLID EDUKAD

Laupäeval kogunesid meie 
aulasse TRK , TPedI, EPA ja  T P I 
v iie  teaduskonna mälumängurid. 
Iga võistkond koosnes kolmest 
tudengist, kellel tuli lahendada 
20 küsimust. Mis on polüfaag, 
mitu tudengit on meie vabarii
gis, kes illustreeris «Vahva sõdur 
Sve i j g i . . mis oli soomuslaeva 
«Potjom kin » täpne nimetus ja  
veel mitmedki küsimused tekita
sid võistlejates närvipinget ja 
panid ka saalitäie rahvast kaa
sa pead murdma. Žüriisse kuu
lusid Agu Aarna, Ustus Agur ja  
T iit Karuks.

Võistluspingele pakkus lõd
vestust meeldiva esinemisega 
Ivo Linna. Pärast pausi võistlus 
jätkus, kuid edumaa saavutanud 
T P I keemiateaduskonda keegi 
enam püüda ei suutnud. Võitjad 
olid seekord T P I keemiateadus
kond, T P I majandusteaduskond 
ja EPA.

Õhtu meeldivaks lõpuks oli 
väike kontsert ansamblilt «M i
m ikri» Paul O ja juhtimisel.

REET R IS T LA A N

M IIT IN G  ■

Esmaspäeval toimus pea
hoone fuajees rahvusvahelisele 
üliõpilaste päevale pühendatud 
miiting. Sõna võtsid TPI kornso- 
molikomitee liikmed, majandus
teaduskonna I I  kursuse üliõpila
ne Luule Sakkeus ja Nikolai 
Vader, elektroautomaatikatea- 
duskonna II kursuse üliõpilane 
Ludmilla Hismatulina ja TPI 
prorektor dots. Boris Tamm. TPI 
komsomolikomitee sekretäri ase
täitja Ehba Rõigas luges ette TPI 
üliõpilaste läkituse Rahvusvahe
lisele Üliõpilasliidule.

Võidukad keemikud. Peeter Raukase foto

G I G A N T I D E  M A T Š
Rahvusvahelise  üliõpilasis 

päeva tähistamiseks toimus 
T P I-s  rida . üritusi, mille seas 
kesksel kohal oli gigantide korv
palliturniir meie spordihoones, 
gigantidekš « N o o r te  Hääle»,  K a 
pa 1 ja  K a p a  11 ning E L K N Ü  
T P I k om itee  meeskonnad. K e l l  
■11.00. alustati a lagrup im ängude
ga. ' Es imestena panid sarved 
kokku K a p a  I  ja K a pa  II. V õ is t 
lus kulges küll pingeliselt, kuid 
I  mehed olid ikka esimesed. 
Viimaseil minuteil juhtus aga 
see, mida . . .  Lõpuvileks näitas 
tabloo 37 :38 Kapa, I I  kasuks. 
Järgmistena asusid särke higi
seks ajama «Noorte Hääle» ja 
E L K N Ü  T P I  komitee jõumehed. 
Esimene poolaeg kulges tasa
vägiselt, vaid lõpuks suutsid tu 
dengid võiduks piisava vahe 
sisse teha, olles eelnevalt lehe
mehed ära väsitanud. Olgu mär
gitud, ' et lehemeeste esimängi
jaks oli tuntud spordimees ja 
N H  spordiosakonna juhataja 
Mati Eliste. I I I  kohta selgita
vaks mänguks tulid väljakule 
Kapa l  ja  N H . Tunda oli Kopa
meeste paremat kokkumängu ja  
ka selles kohtumises pidid lehe
mehed relvad maha panema. 
Kapa oli auväärne eesotsas aka
deemik Boris Tamme, prof. teh

nikadoktor Ilmar Kleisi ja teis
tega. Kella kaheks olid finaali 
jõudnud Kapa I I  ja  E LK N Ü

T P I komitee meeskonnad tulist 
viha täis ning võitluseks val
mis. Ka ansamblil «Teravik» 
olid pillid lahinguvalmis. Suur- 
mo.tsiks hoidis vilet Mati Eliste 
ning lahiiviske järel hakkas 
korve sadama. VÕistluspinge oli 
suur ja seda näitab ka mängu 
seis. Esimese poolaja suutsid 
võita komsomoliäktivistid m i
nimaalse paremusega 21: 20. 
Teisel poolajal jäikus ja 
gelemist m iim e  mehe eest. 
Siiski" ei suutnud kumbki mees
kond vastast põlvili suruda.
Lõpuvileks tablool 43 : 43. Võit
ja selgitamiseks võeti appi lisa
aeg. Üliõpilasaktiivi hakkas
kimbutama vigadelimiit ja  vä 
simus ning lisaaja lõppedes olid 
kapälaste näod nalja täis. Võit 
51:48 kuulus ju  neile. Ka tu
dengite nägudel oli näha naera
tust. Siiski. Sest mine tea, sess 
alles e e s . . .  ja  m õneLveel mitu.

Võidukad kapalased olid And
res Laansoo, Ain Lääne, Rein 
Mägi, Tiit Randla, Priit Raud
sepp ja  Jüri Tanner. Meie kom
somolikomitee au eest valasid 
higi Toomas Masing, Priit Vil- 
ba, Mihkel Servinski, Priit Ees
maa, Nikolai Vader, Peeter Tiks 
ja  Heiti Allmäe. Resultatiivsei
ma mängumehe auhinna pälvis 
Priit Vilba, kes tõi oma mees
konnale 27(!) punkti. Kapalaste 
poolel oli resultatiivseim A n d -

res Laansoo 14 punktiga. Üht
lasem tase visketäpsuses oli 
ilmselt « vanade»  võidu pandiks. 
Aga eks aasta pärast näe. Seni 
on rändäuhinnaks välja pan-r 
dud jahisarv nende valduses.

Selgitavate kommentaaride 
andmiseks oli mikrofon värske
te vilistlaste Gidon Pajensoni ja 
Andres Palingu käes.

Uudne ja  meelitav oli muusi- 
kashow. Oli see ju muusika
meeste esmaesinemine spordi
hoones.

KALJU VAIKJÄRV

Mida on tehtud 
spordisektoris

®  MIHKEL SERVINSKI, ELKNÜ TPI 
komitee spordisektori juhataja eelmisel aruandeperioodil

Ewe Kaselaan oma sõnavõtus 
E LK N Ü  T P I organisatsiooni 
X X I konverentsil ütles palju 
märkusi spordisektori aad
ressil. Tahaksin talle mõnes 
osas vastu vaielda, selgitada, 
mida endast kujutab spordi- 
sektor, millised on tema ees
märgid ja mida on tehtud.

E LK N Ü  T P I organisatsiooni 
X X I konverentsi otsuses on 
öeldud: «Edu on saavutatud üli
õpilaste kaasatõmbamisel spor
ditöösse.» T P I SK X V II  konve
rentsi otsus: «Spordiklubi keha
kultuuri ja spordi edendamise 
viie aasta plaani kohustused on 
täidetud ja ületatud kõikide 
põhiliste näitajate osas aastase 
ennetamisega.» Viimase nelja 
aasta jooksul on meie instituudi 
SK tunnistatud I koha väärili
seks vabariigi kõrgkoolide vahe
lises sotsialistlikus võistluses 
kehakultuuri- ja sporditöös.. 
Arvan, et pole õigustatud väide 
sporditöö madala järje kohta 
meie instituudis. See muidugi ei 
tähenda, et meil pole puudusi. 
Me ei soovi nende olemasolu, 
kuid nad eksisteerivad. Prob 
leemi võtab kokku SK juhatuse 
esimees V. Bazanov 22. oktoob
ri « Noorte Hääles»: «Veel pole 
me küündinud iga tudengini, veel 
ei ilmuta iga õpperühm tarvi
likku aktiivsust.»

See on lühidalt kehakultuuri 
ja spordi praegune olukord meie 
instituudis. Milline on selles 
spordisektori osa?

Spordisektor ■moodustati
E LK N Ü  T P I komitee juurde 
11. septembril 1974. Kuni viima
se ajani oli ta komitee noorim  
sektor. Varera kuulus komitee 
koosseisu inimene, kes vastutas 
sidemete eest T P I SK-ga. Sek
tori loomise vajaduse tingis as- 
jaolu, ei see esialgne ülesanne 
— kontakti loomine SK-ga  — täi
deti. Sada konstateeris ka insti
tuudi, parteikomitee 1974. a. sü
gisel, kui ta arutas spordi olu
korda instituudis. Sektor ei saa
nud komiteelt esialgu muud 
ülesannet, kui selgitada suundi, 
milles tegutseda, et mitte ko
peerida SK -d, et tuua maksi
maalset kasu instituudi spordi- 
liikumisse.

Võtsime aluseks instituudi 
parteikomitee järgmised soovi
tused spordi edendamiseks ins
tituudis, avaldatud «Tallinna 
Polütehnikus» 22. novembril 
1974.

□  Pöörata suuremat tähelepanu 
. neile õpperühmadele ja  umbes
kolmandikule üliõpilastest, kes ei 
tegele pidevalt spordiga.

□  Tugevdada propagandat,..  , ai
data kaasa sporditegevuse tõhus
tamisele ühiselamutes.

Esimese soovituse realiseeri
miseks leidis sektor vajaliku 
olevat saada täiendavat infor- 

■' matsiooni põhjuste kohta, miks 
osa tudengeid hoiab spordist

Lähenev N L K P  X X V  kongress 
teeb kokkuvõtte lõppevast IX  viis
aastakust ja  kavandab plaanid X  
viisaastakuks. Käesoleva leiundus- 
tegevuse ülevaatuse eesmärgiks on
gi kokkuvõtete tegemine lõopeva 
viisaastaku leiundustegevusest
TPI-s, leiunduse edasine intensiivis- 
tamine, organisatsioonilis-massilise 
töö parandamine ja  T P I õppejõu
dude ning teadurite seni
sest laialdasem kaasatõmbamine 
leiundustegevusse.

T i n g i m u s e d
1.1. Tehakse kindlaks parimad 

leiutajad ning parimad teaduskon
nad, kateedrid ja allasutused käes
oleval viisaastakul saavutatud tule
muste põhjal. Kokkuvõtted ülevaa
tuse tulemustest teeb ÜLR Ü TPI

algorganisatsiooni nõukogu koos 
TPI patendiosakonnaga perioodil 
21. nov.—1. dets. 1975.

1.2. Osa võtavad kõik TPI tööta
jad, kes on osalenud leiundustege- 
vuses ajavahemikus 1.01.71.—21.ll.75.

1.3. Arvestatakse ainult neid leiu
tusi, mis on esitatud või juurutatud 
nimetatud ajavahemikus või mille 
kohta on selles ajavahemikus saa
dud positiivne otsus või patent.

1.4. Juurutatuks loetakse leiutisi, 
mille kohta on koostatud ja kinni
tatud juurutamise akt.

1.5. Olenemata leiutise esitanud 
autorite arvust arvestatakse igale 
autorile pallide arv vastavalt punk
tis 2 toodud tingimustele.

1.6. Kuna TPI teaduskondade 
struktuuris on ülevaatuse perioodil 
toimunud muutusi, arvestatakse iga 
töötaja kogutud pallid sellele tea

duskonnale ja allasutusele, mille 
alluvuses ta käesoleval ajal töötab, 
instituudi - teenistusest lahkunute 
pallid arvestatakse viimase töökoha 
järgi TPI-s.

1.7. Teaduskondade kateedrite ja 
allasutuste paremusjärjestuse kind
lakstegemisel arvestatakse kogutud 
pallide arvu '1 kõrgema haridusega 
töötaja kohta.

T u l e m u s t e  a r v e s t a m i n e

2.1. Parimate väljaselgitamine toi
mub järgneva summeeruva pallide- 
süsteemi järgi:

a) esitatud avaldus (mis on palli 
läbi käinud eelekspertii
sist ning omab registree
rimisnumbrit — 1

b) saadud positiivne otsus — 2
c) juurutatud leiutis — 3

d) saadud patent esimeses 
välisriigis ' — 3

e) samale leiutisele saa'dud 
patent igas. järgnevas rii
gis — 2

f) litsensi müük leiutisele — 5 
2.2. Kui teaduskondade või indi-

viduaalleiutajate pallide summad on 
võrdsed, määrab paremusjärjestuse 
suurem saadud positiivsete otsuste 
protsent.

V õ i t j a t e  a u t a s u s t a m i n e

3.1. Ülevaatuse tulemused ja tea
duskondade kateedrite ning allasu
tuste paremusjärjestus tehakse tea
tavaks ajalehes «Tallinna Polüteh- 
nik».

3.2. Individuaalarvestuses esikohale 
tulnud leiutajatele antakse auto 
ostuluba ja rahalised preemiad:

eemale. Selleks tutvusime keha
lise kasvatuse kateedri õppejõu 
S. Bazanova kogutud andmetega 
(avaldati hiljem « Kehakultuu
ris» )  ning viisime koos «T P » -g a  
läbi ankeedi mõnedes õpperüh
mades. Lisaks oma praktilisi 
tähelepanekuid analüüsides 
jõudsime järeldusele, et suhte
liselt olulisemad on konkreetsed 
põhjused igas õpperühmas. Jä
relikult on vaja analüüsida 
konkreetselt iga õpperühma te
gevust, selleks on äga vaja and
meid. Nende saamiseks hakka
sime sisse viima vastavat süs
teemi. See ei õnnestunud tervi
kuna, sest osa teaduskondade 
komsomolibüroode sporditöö eest 
vastutavad inimesed (Priit Laa- 
nesoo LR-31, Harry Pajundi 
MT-31 ja A rvo  Aun  E-22) ei 
suhtunud" oma ülesannetesse 
piisava tähelepanuga. Tänu kee
mia-, elektroenergeetika- ja ma- 
jandusteaduskondadele võime 
siiski konstateerida, et selline 
süsteem end õigustab ja et ko
gutavad andmed annavad või
maluse operatiivselt suunata 
õpperühmade sporditegevust. 
Saadud andmete alusel kutsuti 
sektori koosolekutele aru and
ma hulk õpperühmade komsor
ge. Sektor tegi järgmised järel
dused.

□  Edu töös rühmadega saab olla 
püsiv, kui rühmaga hakatakse 
tegelema kohe esimese kursuse 
1. septembril. Vähemalt kahel 
esimesel kursusel tuleb hoida 
rühmaga tihedaid isiklikke kon
takte.

□  õpperühmale tuleb läheneda kui 
ühtsele tervikule, tihedas koostöös 
teaduskonna kõikide ühiskondlike 
ja administratiivsete organitega. 
See vähendab minu arvates ka 
iga konkreetse organisatsiooni 
töökoormust.
Häid näiteid nimetatud lõikudes 
on majandusteaduskonnal (kom- 
somolibüroo sekretär A. Rong, 
k/k. nõukogu esimees K. Vaik
järv.)

Sektor näeb edaspidiseks va
jadust hakata kontrollima tea
duskondades läbiviidavate spor
diürituste kvaliteeti, kuna sel
lega pole kõik korras (näiteks 
majandusteaduskonna korvpal
li- ja koroonavõistlused eelmi
sel õppeaastal).

Sektor peab antud suunda 
oma töös põhilisemaks ja  leiab, 
et sellega saab ta vahetult kaa
sa aidata spordi jõudmisele igas
se õpperühma.

Ülalnimetatud teise soovituse 
esimese poole (reklaami) osas 
oleme tegutsenud kolmes suu
nas.

□  SK reklaamikomisjoni töö suu
namine, mis on leidnud väljen
duse selles, et spordisektori juha
taja on ühtlasi ka SK reklaami
komisjoni esimees. Koostöös SK 
juhatusega on välja töötatud tea
duskonna näitagitatsiooni kont
rollimise juhend, antud välja

Jotostende, tehtud kuulutusi ja 
koostatud kaks sporditeemalist 
näitust. Tehtut on tunnustanud 
SK juhatus.

(Järgneb)

1 esimene preemia 200 — rbl.
2 teist preemiat ä 150 — rbl.
5 kolmandat preemiat ä 100 ,— rbl.

Ü l e v a a t u s e  j u h t i m i n e

4.1., ülevaatust juhib ÜLRÜ TPI 
algorganisatsiooni nõukogu.koos TPI 
patendiosakonnaga, kes selgitab ka 
Ülevaatuse tingimuste lahendamata 
jäänud küsimusi.

4.2. Ülevaatuse kokkuvõtted teeb 
ÜLRÜ TPI algorganisatsiooni nõu
kogu ja TPI patendiosakond koos 
TPI rektoraadi, partei- ja a/ü.-komi- 
teega.

• *  *

Kokkuvõtted tehakse eelkõige TPI 
patendiosakonna materjalide põhjal. 
Leiutajad võivad esitada täienda
vaid ametlikke materjale väljas
pool instituuti registreeritud või 
juurutatud leiutiste kohta kuni 
1. dets. 1975. v. Korsenile A  11-230, 
tel. 532-508. Samas on võimalik kont
rollida kokkuvõteteks kasutatavate 
materjalide täielikkust.



Tegelda mitte ainult oma erialaga
Meie instituudi lõpetanuid 

võib kohata tootmisjuhtidena 
tehastes, ettevõtetes, juhtivatel 
kohtadel keskasutustes, teadus
tööl, pedagoogide ja  teaduritena 
kõrgkoolides . . .  Kõigi nende 
tööteede A L G U S  on olnud TPI-s.

Täna alustame rubriiki «A l 
gus T P I-st», milles anname sõ
na T P I lõpetanutele. Palusime 
võimalikult mitmesugustel
ametikohtadel töötavatel vilist - 
lastel rääkida enesest ja  oma 
tööst. Loodame, et huvitav on 
lugeda nii meie õppejõududel, 
lõpetanute kunagistel õpetaja
tel kui ka tudengitel, kel esi
mene töökoht veel nägemata, ja  
neilgi, kes alles seavad plaane 
TPI-sse astumiseks.

TO IM ETUS

Tahan esmalt rääkida sellest, 
mis mõndagi tööstusesse asu
vat noort inseneri kimbutab. 
Nimelt seda, kes peale tööle 
suunamist satub ametikohale, 
mis ei vasta äsjasaadud diplo
mil märgitule. Noor insener 
(tehnoloog või ökonomist) aval
dab kahtlust, kas ta mitte ei 
mineta oma kvalifikatsiooni, kas 
ta edaspidi kõlbabki töötama 
oma erialal, küsib, kui kaua  
võib töötada sellisel ametikohal. 
Üldiselt arvan, et see siiski noo
re inseneri käekäiku negatiiv
selt ei mõjuta, sest nii tõsi kui 
ka pole, aga noorel inseneril 
puudub praktiliselt veel kva lifi
katsioon ja  iga valitud erialale 
ligilähedanegi ametikoht ainult 
soodustab selle omandamist.
— Lõpetasin instituudi 1965. aas
tal tööstusliku soojusenergeeti- 
ka inseneride esimeses lennus. 
Nagu  mõned teised, ei sattunud 
minagi otse erialasele tööle. 
Mind suunati Tallinna Ehitus-

keraamika Tehasesse töö teadus
liku organiseerimise inseneri 
vastloodud ametikohale. A la  oli 
täiesti võõras, instituudis tollal 
midagi taolist ei õpetatud. A lus
tada tuli tühjalt kohalt.

Pean tõdema, et minu jaoks 
oli töö meeldiv ja  vaevalt ma 
mingil teisel ametikohal tehase 
olme, tootmise omapära, inimes
tevaheliste suhete, töö- ja  palga
tingimuste ning kõige muuga, 
mis m äärab ühe vabariigi eri- 
paikadesse paisatud tehase ole
musega nii ruttu ja põhjalikult 
oleksin tutvunud.

Kaks aastat hiljem  asusin 
tootmis-tehnikaosakonna juha
ta ja  ametikohale.

Nagu ütleb tehase nimi, on 
tegemist keraamikatööstusega, 
milles olulisim osa on soojusteh- 
niliste seadmete kanda. Tehas 
toodab suurema osa vabariigi 
keraamilistest tellistest ja  m aja- 
pidamisnõudest, kõik keraamili
sed põrandaplaadid, teeb võrd

lemisi mitmekesises nomenkla
tuuris dekoratiivkeraamikaese- 
meid ja keraamilisi meeneid.

Tootmis-tehnikaosakonna üles
anne on kindlustada koos tehno- 
loogiateenistusega nimetatud 
toodang riiklike plaanide mahus, 
laiendada selle nomenklatuuri 
ja täita pidevalt kasvavad kva
liteedinõuded.

Seda kõike on võimalik teha 
ainult tehnika ja  tehnoloogia 
pideva täiustamisega. Kokkuvõt
likult öeldes tähendab see tegel
da mitte ainult oma erialaga.

Inseneri vormimise tänane 
programm erineb mõneti minu- 
aegsest, kuid õppeained, ka mõ
ningad need, mida tudeng sageli 
peab ülearuseiks, on kõik omal 
kohal. Üht peab aga küll ütle
ma: võõrkeele õpiprogramm ei 
ole tänapäeva insenerile ja  ma
jandusjuhile uudisprobleemide- 
ga tutvumiseks ning kaubandus
partneritega suhtlemiseks pii

sav. Siin vast avaldubki üks ala, 
kus tudengi iseseisev töö peaks 
olema tõhusam ja andma roh
kem, kui on vaja võõrkeele ek
sami sooritamiseks.

Kuna meie tehas' kaubastab 
toodangut mitmetesse välisrii
kidesse kõigil mandritel, on 
suhtlemine kaubanduspartneri
tega, vähesemal määral ka teh
nilise personaliga, möödapääs
matu. Põhiliseks suhtlemiskee
leks on kujunenud inglise keel, 
tehnikauudistega tutvumiseks 
sobib aga enam saksa keel. Järe
likult tuleks tudengiaastatel 
(hiljem selgub, et siis on ikka
gi kõige rohkem aega) omanda
da kõige muu kõrval ka paar 
võõrkeelt.

Selleks head tahtmist ja  pea
lehakkamist.

IVAR  M ÄG ISTO
Tallinna Ehituskeraamika 

Tehase tootmis-tehnikaosakonna 
juhataja

Suusamatkad kutsuvad

Üle läheneva  ta lv ise  ek sa m i
sessiooni v i lgub  ku tsu va lt õppe- 
vaheaeg . M ida e tte  võ tta ,  et  
väs im u ses t  põ h ja l iku l t  vä l ja  p u 
hata  ja  kaheks nädalaks h u v i
ta v a t  te g e v u s t  leida?

Neile, kel salasooviks suusa-  
ta m ism õ n u d  ja  seiklusküllane  
rändam ine, p a k u b  T PI m a tka  - 
k lub i vä l ja  te rve  rea  suusa-  
m atkavõ im alu s i .  V aheajal suun
d u v a d  m eie  m a tk a gru p id  V ep-  
samaale, L õuna- ja  P õhja-U raali  
ning K arja lasse .  K ogenu m ad  
m a tk a ja d  võ ta v a d  sih ikule A l 

tai, võ ib-o lla  ka  K au k aa s ia  lu 
m ised  nõlvad.

Suusam atkal on lisaks heale  
tah tm ise le  ta rv is  m õn in ga id  p õ 
h iteadm isi  m a tka varu s tu ses t ,  
terv isho iu st  ja  to i tum ises t .  E t  
neid  ja  veel  m itm esu g use id  
m a tk a tarku s i  teada  saada, tu lek s  
kõigil su usam atkadele  soovi ja i l  
osa võ t ta  TPI suusam atkakooli  
loengutest  ja  p ra k t i l is te s t  Õppus
tes t .  M atkakooli  loengud to im u 
v a d  A-I1I-308 alates 19. n o v e m b 
ris t ko lm apäev i t i  ke ll  17.30, k o k 
ku  viie l  korral. N ä ida takse  ka  
värv i l i s i  d iaposit i ive  m õn es t  
suusam atkara  joonist.

M atkakooli es im este l lo en gu 
te l  reg is treer itakse  TPI suusa-  
m atkastu -76  raam es to im u v a 
te s t  m a tk a d es t  osavõ tjad ,  kes  
d e tsem bri  alguses jaga takse

Moskvalased meil
5.— 9. novembrini viibis küla

listena T P I-s  12 üliõpilast 
Moskva Energeetikainstituu- 
dist, kuhu samaks ajaks sõitis 
pühi veetma 10 tudengit meie 
keemiateaduskonnast.

5. novembril läksime Balti 
jaama, kuhu Moskva rong tõi 
meie külalised. Pärast pooletun- 
nilist sõitu läbi õhtuse Tallinna  
jõudsime Mustamäele. Aitasin  
naoskvalastel end meie ühisela
mutesse sisse seada ning seejä
rel sai võimalikuks veel samal 
õhtul osavõtt «E va » klubis toi
munud puhkeõhtust. Järgmistel 
päevadel tutvustasime ' külalis
tele meie instituudi Mustamäe 
õppekorpusi, aulat, raam atu
kogu, uut spordihoonet, õhtu  
veetsime varietees. Käisime 
«Russalkat» vaatamas, laulu
väljakul, Pirita kloostris ja  tu 
levases olümpiakeskuses, prae
guses jahtklubis.

Tegime ka lähemat tutvust 
vanalinnaga, seekord aga Tallin 
na Ekskursioonibüroo giidi 
oskusliku juhtimise all. Vaim u
harim ist jätkasime Tallinna  
Kunstihoones, kus olid ekspo
neeritud Eesti noorte kunstnike 
tööd. Kehakinnituse järel sõit
sime Kadriorgu, kõndisime Kad
rioru lossi saalides ning jaluta
sime lossi ümbruses. Videvik  
leidis meid jällegi Toompeal, et 
veel kord heita pilk linnale, see
kord aga juba tuledes säravale.

Et eelmisel päeval meie arhi
tektuurilises mõttes vaatamist 
väärt kirikud suletud olid, siis 
tulime uuesti Toompeale, et 
heita pilk Toomkiriku sise
musse.

Viimast korda koos istutud, 
tuli taas Balti jaam. Lilled, lah - 
kumissõnad, küllakutsed, aadres
side vahetamine ning hulk meel
divaid mälestusi Tallinnast.

Siinkohal külaliste mõningad  
vastused küsimusele: mis kõi
ge enam meeldis?

4  Tore. et ehituses on kasuta
tud palju klaasi,

4  Maitsev kohv.

+  Hea on see, et on avarust, on 
kohta, kuhu ehitada.

+  Eriti meeldib vanalinn oma 
kitsaste tänavatega.

4  M eeldiv oli istuda «E va »  
klubis. ■

4  Imestama paneb kohvikute 
rohkus, ning kõik väga hu
based.

4  Noorte kunstnike tööd —  
julged oma mõttelt ja  teos
tuselt.

Külalistele oli teejuhiks

KATRIN ROOMET 
TP-31

#  UUE KÕRGKOOLI 
KORRUSED #

A l g a s  1 6 - k o r r u s e l i s e  õ p p e - l a -  

b o r a t o o r s e  k o r p u s e  e h i t a m i n e  

A s e r b a i d ž a a n i  E h i t u s i n s e n e r i d e  

I n s t i t u u d i  t a r v i s .  K o r p u s  k u 

j u n d a t a k s e  A s e r b a i d ž a a n i  T .  

I l d r õ m i  n i m e l i s e  P o l ü t e h n i l i s e  

I n s t i t u u d i  s a m a l a a d s e  t e a d u s 

k o n n a  a l u s e l .  P r o j e k t e e r i t i  s e e  

D n e p r o p e t r o v s k i  s p e t s i a l i s t i d e  

p o o l t .  U u e  h o o n e  k o r r u s t e l  h a k 

k a v a d  p a i k n e m a  a v a r a d  v a l -  

g u s k ü l l a s e d  a u d i t o o r i u m i d ,  l a 

b o r a t o o r i u m i d ,  r a a m a t u k o g u ,

a u l a ,  s p o r d i s a a l i d .  K ü m m e  k i i r 

l i f t i  v i i v a d  Õ p p e j õ u d  j a  ü l i õ p i 

l a s e d  k i i r e s t i  ü k s k õ i k  m i s s u g u 

s e l e  k o r r u s e l e .

gruppidesse  va s ta va l t  so o v i ta v a 
le m atkara joon ile .  D etsem bri  
keskel to im u v a d  A e g v i id u  lä
histel ju b a  m a tka gru pp ide  ka u 
p a  prak t i l ised  õppused  koos  
väliööbim isega  köeta,vates suu-  
sam atka te lk ides .  Seejärel  algab  
lõplik  m a ik a e t te vn im is tu s  ning  
jaanuari lõpus läh ebk i sõiduks!

Pole teada ,  kas H arku  m ä g e 
dele  tän avu g i  õiget suusalund  
sajab. V a li tu d  m atkara jo on ides  
aga lu m ep u u du s t  küll k a r ta  p o 
le. Lisaks o o ta va d  m uidu g i m a t-  
kaelam used , m il le s t  jä tk u b  
kauaks m u lje id .  Iga kaasalööja  
on m eie  su u sam atkakoo lis  ja  
m a tk a d e l  tere tu lnu d .  Head l ib i
semist!

ALE K SAN D E R  K IL K  
T P I matkaklubi esimees

8. aovebabrll tolmus T P I au
las Eesti Televisiooni viitevisioo- 
ni novembriõhtu. Uut saatesar
ja  võiks nimetada eelkõige sün- 
nipäevasaadete sarjaks, sest on 
ta ju  mõeldud just neile, 
kes vastavas Muus sündinud. 
Saatele annavad ilme, määravad  
selle toimumiskoha ning publiku 
antud kuu sündmused. Kuna  
17. november oli üliõpilaste 
päev, siis toimuski novem bri- 
saade meie aulas ning suurema 
osa publikust moodustasid tu
dengid. Külalistena võtsid osa

ka Bulgaaria,' Rumeenia ja  Sak
sa D V  üliõpilased.

Uue saate tegemisest võtavad 
esa kõik5 meelelahutussaadete 
toimetuse inibaesed. Ekraanil 
võtsimegi näha Moidela Tõnis
soni, Mati Talvikut, Valdo Panti 
ja  Andres Vihalemma. Muusi
kalist osa sisustasid Paul Allik, 
Kalm er Tennosaar, Jaak Joala 
ja  Uno Loop ning Kustas K i-

kerpuu orkester. Lilledega peeti 
meeles saates esinenud sünni
päevalaps! ja tervitati novemb- 
rilapsi saalis või ' teleekraanide 
ees. Valiti novembrikuu meloo
dia, milleks osutus «Arkaadia, 
mu arm » Paul A lliku esituses. 
Head tuju ja mõnusat nalja tegi 
Ervin Abel.

KRISTA HOLM • 
KÜ-51

♦  Meie I korpuse fuajees. Akna taga selle aasta esimene lumi, mis tuli,...?

UUS TELESAADE



Eduard Kull 70

Eesti N SV  teenelisel teadlasel 
professor majandusdoktor Edu
ard Kullil täitub 25. novembril 
seitsekümmend aastaringi. Pä
rit Fõlva-mailt taluperest, oli 
haridushimulisel noorukil tee 
lahti vaid õpetajakutseks. Tal
linna õpetajate Seminari lõpe
tamisele 1928. aastal järgneski 
14 koolitalve algkooliõpetaja 
tööd.

Kõrgkooli uksed avanesid al
les 1940. aastal Tallinna Polü- 
tehnilise Instituudi majandus
teaduskonnas. Seitse aastat hil
jem oli käes tööstusökonoomika 
eriala diplom. Töö majandusval
las algas aga juba üliõpilaspäe
vil osakonnajuhatajana Jahu- 
ja  Leivatööstuse Peavalitsuses 
1944. aastal.

Teadlaseteed alustas juubilar 
1947. aastal. Esmalt vanemtea
durina ENSV Riikliku Plaani- 
komisjoni Eesti Majanduse Tea
dusliku Uurimise Instituudis, 
aasta pärast samas tööstusprob- 
leemide sektori juhatajana. 1951. 
aastal sidus Eduard Kull oma 
tegevuse pikaks ajaks E N S V T A  
Majandusinstituudiga, kus ju 
hatas tööstusökonoomika sekto
rit kuni 1965. aastani.

See oli juubilarile väga vilja
kas teadlasetöö aeg. Esmalt oli 
tähelepanu koondunud planee

® GABROVO MOODI •
Gabrovlanna kohtas tänaval 

tuttavat arsti ja  otsustas temalt 
tasuta retsepti välja lunida.

«Doktor, ma tunnen ennast 
halvasti, pea käib ringi, pole 
söögiisu, ole hea, kirjuta mulle 
retsept.»

«Heameelega», vastas arst, sa
muti gabrovlane, «kuid võta kõi
gepealt riidest lahti, pean sind 
enne läbi vaatama.»

#  ÕUN EI KUKU 
ÕUNAPUUST KAUGELE•

«Vanaisa, kas sul on. hambad?»
«Ei, mu poiss.» -
«Hoia siis võileiba, mina aga 

mängin sõbraga õues.»

@ TERVE MUNA @
Gabrovlasele tuli külaline. 

Hommikusöögiks keetis perenai
se ema talle muna. Väike lapse
laps ei saanud munalt silmi.

«Ä ra  vaata nü, pojakene!» ra
hustas teda vanaema. «Onuke 
pole ju  pühvel, kes sööks ära ter
ve muna. Küllap jääb sinulegi.»

#  VABANDUS #
Katkend ühest kirjast:
«M a  väga! vabandan, kallis

onu, et ei saa sulle jaama vastu 
tulla. Tuleb minu naine. Et ta su 
ära tunneks, hoia vasakus käes 
põrsast või vähemalt hane. . . »

© L O O G I K A #
«Milline temperatuur on 

toas?» küsis gabrovlane oma 
naiselt. '

«Viisteist kraadi», vastas nai
ne.

«Aga väljas?»
«Kakskümmend.»
«Siis,» käsutas mees, «ava 

aken!»

©  JU U K SU R JA 
G A B R O V LA N E  ©

«Kas teid puuderdada ka?»
«Läheb see habemea j amise 

hinna sisse?»
«Jaa.»
«Siis olge hea, pange puuder 

paberisse, ma viin kaasa — nai
sele.»

©  R E K L A A M  ©
«Tähendab, see on kõige uuem 

kangas?»
«Alles eile sain, otse vabri

kust.» :
«Aga kas see ära ei pleegi?»
.«Mis te nüüd!: Üle kuu aja rip

pus vitriinis ja mitte midagi ei 
juhtunud!»

©  H E A M E E L ©
«Palun teid, ärge tülitage en

nast, pole vaja mind saata.
«Mis te nüüd, külalisi saates 

tunneb haa alati siirast hea
meelt!» kinnitas gabrovlane.

Eugen Puusepp 70
Revolutsioonilise 1905. aasta 

novembrikuu 15. päeval sündis 
Virumaal Iisaku vallas kool
meistri perekonnas poeg, kelle
le pandi nimeks Eugen ja  kelle
le oli saatuse poolt määratud, et 
ta oma isa ametit peab jatkama, 
kuid kõrgemal tasemel. Algkooli 
lõpetas , juubilar 1917. aastal 
Pelgulinna algkoolis, kus ta isa 
sel ajal õpetajana töötas. Edasi 
tulid õpingud reaalkoolis, mis 
oli tollal üks kõrgema õppetase
mega keskkoole Tallinnas. Näi
teks võib leida Eugen Puusepa 
selleaegselt kooli lõputunnistu
selt eesti keele, vene keele, sak
sa keele, inglise keele ja  prant
suse keele hinded (kõik «head», 
sest «väga häid» siis veel hin- 
deina ei kasutatud). 1924. a. asus 
juubilar edasi õppima omaaeg
ses Tallinna kõrgemas tehniku
mis, mille lõpetas insener- 
elektriku kvalifikatsiooniga 
1936. aastal.

Perekondlikel põhjustel oli 
juubilar sunnitud rööbiti õppi
misega kõrgkoolis ise endale

ülalpidamist teenima. Nii töötas 
ta Haapsalu tööstuskoolis õpe
tajana ja asjaajajana, Riigi 
Ringhäälingus praktikandi ja 
valveelektrikuna. Pärast kõrg
kooli lõpetamist töötas ta Riigi 
Ringhäälingus laborandi ja  
saatejaama inseneri ametikohal, 
tehases «Volta» arvutusinsene- 
rina, proovisaali ja tehnilise 
kontrolli osakonna juhatajana, 
«Eesti Energia» projekteerimis- 
ja konstrueerimisbüroo juhata
jana jne. Neil töökohtadel 
omandatud laialdased teadmised 
ja kogemused kulusid hiljem 
noorte spetsialistide õpetamisel 
marjaks ära.

Alates 1947. aastast töötab 
juubilar TPI-s õppejõuna, on 
käinud läbi kõik astmed assis
tendist dotsendini ja õpetab 
mitmesuguseid elektrotehnilisi 
õppeaineid.

Juubilar on viljakalt teinud 
teaduslikku tööd, põhiliselt li- 
neaarmootorite valdkonnas. Ta 
on mitme õpiku kaasautor ja  
metoodiliste tööde autor, on

pumpade kogumike toimetaja 
ja elektroenergeetikateaduskon- 
na metoodikakomisjoni liige. 
Ühiskondlikus korras on juubi
lar olnud üliõpilaste konstruee
rimisbüroo juhataja poliitinfor- 
maator ja ametiühingu grupi- 
organisaator.

Tööülesannete ja  ühiskondlike 
kohustuste eeskujuliku täitmise 
eest on juubilari teeneid palju
kordselt ära märgitud.

Meie, Sinu kolleegid, oleme: 
peaaegu kõik Sinu endised õpi
lased. Millegipärast aga paistab, 
nagu poleks meie vahekord Si
nuga ja Sa ise üldse vahepeal 
muutunud. Oled jäänud endi
selt nooruslikuks ja  kõigest hu
vitatuks, korrektseks ja abival
miks.

Luba meil suruda Sinu kätt 
auväärse juubeli puhul ja  loo
ta Sind veel kaua töödrühma- 
vana endi keskel näha.

KOLLEEGID  
ELEKTROTEHNIKA  

ALUSTE KATEEDRIST

Teadu skon dadevah elise  sp o r
ditöö so tsia listlik u  võistluse  
ü h ek s a rv estu s lik u k s alaks on 
näitagitatsioon, m ille  ü lesandeks  
on anda in form atsiooni ü r itu s 
test, võ istlu stest ja  ka jastada  
fotosten d idel kogu teadu s
konn a sporti.

K a h ju k s  jä tab  ju s t  v iim ane  
osa soovida. 10. n o vem b rin i te h 
tu d  kon tro llvaatlu ste l v õ is saa
da ü sn a  k u rv a  p ild i. Fo tosten d e  
on ü les p a n n u d  ainult keem ia-  
ja  m ajan du steaduskon nad , k ee 
m iateadu skond  m öödunud spor-  
diaasta ü ritu ste st ja  h il ju t i  to i
m u n u d  jo o k su k ro ss ist. M a ja n 
dusteadu skon d  o n  üles pannu d  
kolm  fotosten di. A lgu s oli hea, 
k u id  pole jä r je p id e v u st . Fo to-  
sten d  su u d eti m a ja n d u ses e si
m eseks koo lipäevaks ü les pan-

©  ORIENTEERUMAS ©

Järjekordse spartakiaadiala- 
na toimus majandusteaduskon
nasorienteerumisvõistlus. Kui
gi ilm oli ilus, jäi osavõt
jaid oodatust kasinamaks. To
reda orienteerumiselamuse said 
kõik osavõtjad. Naised läbisid 
4,2 km pikkusel rajal 4 KP-d, 
mehed 5,8 km ja 6 KP-d. Nais
test tuli teaduskonna meistriks

#  MEHAANIKUD  
+  Lõppes I  kursuse mehaani

kute jalgpalliturniir. Täiseduga 
tuli võitjaks MP-11. Järgnesid 
MM-11 ja MT-11.

15.—16. novembril selgi-

KUIDAS ON LOOD NÄITAGITATSIOONIGA
n a ,, kuid  alates poolest oktoob
ris t  ei leita kuidagi u ut m ater
ja li, k u ig i on teada, et teadu s
konnas on läbi v iid u d  ju b a  m i
tu  h uvitavat ü ritust. K ü sim u si  
tekitab pikem at aega tü h ja lt  
seisev v õ rk p a llitu rn iiri tabel. 
K a s  kordub vana lugu, et t u r 
niiriga venitatakse kevadeni?  
M ajandusteaduskonnas näitagi- 
tatsioon i eest vastuta jate (E r ik  
K õ u ts  ja  P iia  Pihelgas) auks tu 
leb öelda, et ilm unud stendid  ja  
k uu lutu sed  on tehtud p ilk u k ö it-  
valt.

H u llem  on o lukord  teistes  
teaduskondades. M ida m õtlevad  
elektroautom aatika-, eh itus-, 
m ehaanika- ja  elektroenergeeti-  
kateaduskonnad? K a s  neil tõesti 
ei leidu  ü h tk i fotograafi või 
fotostendi ü lespanija t? O kto ob
rik u u  keskel olid elektroauto-  
m aatikateaduskonna stendid  tä i
detud võistlu sju hend ite  ja  -p ro 
tokollidega. 10. novem bril oli 
ühel stendil ainult paar käsitsi 
k irju ta tu d  ju h en d it, teine stend

LILIA  PURONEN TM-11 ajaga 
36.12, meestest KALJU VAIK 
JÄRV TI-71 — 45.12. Neile järg
nesid MARI KIVIMÄE ja A ILI 
KIRSIMÄE TL-il-st ning 
PAUL SAAR ja ENN TUUL- 
SALU TP-31-st. Õpperühmadest 
võitis TL-11 (spordijuht TIINA  
LAATSPERA), järgnesid TI-51 
ja TI-11.

vaatas hoopis k u rv a lt  ja  t ü h ja lt  
vastu.

Eh itu stea d u sk o n n a l küll ste n d  
on, k u id  fotosid  sea lt ei le ia . 
Silm a torkab  aga hoo letu  s u h 
tum ine p ro to ko llid e  v ä lja p a n e-  
m isse.

Fotod e  saam ise ra sk u s k u m 
m itab ka m eh a a n ik a tea d u sk o n -  
da. K u i  oktoobri k esk e l oli ü r i 
tuste rek la a m  h ä sti teh tu d , s i i s  
10. novem b ril oli ste n d  a b so lu u t
selt tü h i, ei k ip p u  ega k õ p p u  
spordist! V äh em alt teaduskonna: 
rü hm adevah elise  sp a rta k ia a d i  
ju h e n d  ja  k o k k u v õ te te  ta b e l  
oleksid  võ in u d  n ä h a  olla.

E lek tro en erg eetik a tea d u s-  
konna sp o rd isten d il aga s e i
sab m illeg ipärast vee l s i ia n i  
1974/1975. a. rü h m a d e v a h e lise  
spartakiaadi a rvestu stabel. M iks-  
n ii kaua? N agu v õ is t lu s ju h e n d i
test ja  -p ro to k o llid est m ärgata, 
võib, käib ju b a  a m m u u us v õ is t-  
lus.

V a ja  on, et tea d u sk o n d a d e  
k/k n õu kogu d  v õ ta k sid  se lle  
töölõigu kohe k äsile . S ten d id e  
V ä lja p a nem isel tu le k s  a rvestada  
ka esteetilist külge. Ig a l tea d u s
konnal on  ju  o lem as v õ im a lu s  
v õ istlu sju h en d eid  ja  -protokolle- 
trü k k id a . In e tu  m u lje  jätab, k u i  
paran dused  pro to ko llid es on t e h 
tud  käsitsi. Fo to d e  p u h u l tu le b  
arvestada k in d lasti n ende k v a li
teeti ja  aktuaalsust.

TPI SK juhatuse liige 
MAIE PAUM ING  

TI-91

RIINA TUPITS  
TL-31

SPORDIVAD ©
tati väravpallifinalistid. Peale 
suuri heitlusi pääsesid 27. no
vembril toimuvasse finaali 
MM-52, MM-31, MT-11 ja
M A -32.

®  TÕSTJAD VÕISTLEMAS ©
Kui varemalt olid TPI tõstjad võistelnud Kiievi, Harkovi, 

Kaunase, Riia ja Jerevani sõsarinstituutidega, siis käesole
val aastal olid meil külas Vilniuse Pedagoogüise Instituudi 
jõumehed.

Üksikutes kehakaaludes osutusid tugevamateks:
56 kg Lembit A ring  T P I 132, 5 kg (55+77,5).
67.5 kg  Rigardas Maldeltes VPedI 230 kg (102,5+127,5). Sergei Tep- 

lõhh T P I 200 kg (85+U5)   _
75 k g  Aleksander Gretmev T P I 210 kg (95+115). Aavu õun TPI 

195 kg (80+115)
82.5 kg  Rimantas Ziunelis VPedI 255 kg (115+140). Josas Kamenez- 

kas V P ed I 215 kg  (95+120) ■ \  ■
90 kg Juri Prikodka V P ed I 225 kg (105+120). Jonas Jakštas VPedI  

202,5 k g  (90+112,5)
110 k g  Jaan Ritso T P I 210 kg (100+110)
Saavutatud kohtade alusel tehtud võistkondlik arvestus 

andis ühepunktilise paremuse (27:26) TPI-le. ..
O. Kulderknup

Vastutava toim etaja aset. 
M. RANDVEER

«Таллинский политехник» . ор
ган парткома, ректората, комитета. 
ЛКСМЭ и профкома Таллинского 
политехнического института.

Toimetuse aadress: Tallinn, Ehitajate tee 5, TPI, 5. korpus tuba 410. Tel. 532-723.

Trükikoda «Ühiselu», Tallinn 
Pikk 40/42.

Hind 2 kop.
Tellimuse nr. 1947'

MB-10908

rimise täiustamise probleemi
dele —  sellest valdkonnast päri
nes ka 1952. aastal N SV L T A  
Majandusinstituudis kaitstud 
kandidaadiväitekiri «Tehnilis- 
majanduslik planeerimine ENSV  
masinaehituses». Hiljem uuri
misala avardus, hõlmates masi
natööstuse majandusprobleeme 
kompleksselt. Suure töö kokku
võtteks kujunes 1965. aastal 
doktorikraadi toonud uurimus 
«Tootmise arendamine, paiguta
mine ja  majandusliku efektiiv
suse tõstmine Nõukogude Bal
tikumi masinaehituses».

Edaspidi on Eduard Kulli 
uurijapilku üha rohkem köitnud 
efektiivsusprobleemid tööstuses 
ning viimasel ajal ka teaduses.

1965. aastal lisandus teadlase- 
tööle jälle pedagoogiamet — 
Eduard Kullist sai TPI tootmise 
ökonoomika ja organiseerimise 
kateedri professor.

Eduard Kullist on kujunenud 
meie vabariigi silmapaistvamaid 
majandusteadlasi. 1974. aastal 
omistati talle ENSV teenelise 
teadlase aunimetus. Tööstus
ökonoomika valdkonnas on 1 
Eduard Kulli uurimused teedra
javad. Teadusliku uudismaa sü- 
gavkünni kõrval iseloomustab 
juubilari ka praktikat viljasta
vate ideede rohkus. Eduard Kull 
on avaldanud üle 70 teadusliku 
töö, rohkesti populaarteadus
likke artikleid ja  õppekirjan
dust. Tema käe all on kasvanud 
teadlasteks 7 aspiranti. Kvalifit
seeritud insener-ökonomistp on 
tema erudeeritud loengutelt ja 
nõudliku eksamilaua tagant 
tulnud juba ligi kolmsada. L i
saks veel aktiivne ühiskondlik 
töö, osalemine mitmetes teadus
likes nõukogudes.

Tuleb nentida: täismees teeb 
täismehe tööd. Ja teeb seda nii 
iseenesestmõistetavalt, leebe 
naeratuse, vaikse hääle ja sõb
ralikkusega.

Soovime heale kolleegile ja  
professorile veel palju jaksu!

Palju õnne!

KOLLEEGID  
JA ÕPILASED


